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frize in scdanii dem
V sredo 9. t. m. je predsednik 

republike Saragat začel še enkrat 
posvetovanja s strankami za do
ločitev novega mandatarja za se
stavo vlade potem, ko je prejšnji 
mandatar in bivši ministrski 
predsednik Aldo Moro sporočil, 
da se odreka mandatu. Vladna 
kriza, za katero so prve dni po 
20. januarju trdili, da ne bo dol
ga, se je torej tako zavlekla, da 
je težko predvidevati,' kako se 
bo rešila. To dejstvo dokazuje, 
da je bilo glasovanje v zvezi z 
zakonskim osnutkom o otroških 
vrtcih le formalni vzrok za ot
voritev krize, ki je bila že dalj 
časa v zraku zaradi slepe poti,

nju je Moro vrnil mandat pred
sedniku republike, češ da se ne 
more strinjati z diskriminacijo, 
ki jo hočejo izvajati proti Scelbi 
druge stranke koalicije.

Danes je torej vladna kriza še 
daleč od tega, da bi bila rešena. 
Govori se tudi o možnosti raz
pisa novih parlamentarnih voli
tev. Gotovo je, da komunisti nis
mo proti razpisu volitev, ker bi 
se na ta način uvedel postopek, 
ki bi prinesel nekaj jasnosti v 
italijanskem političnem življe
nju. Po drugi strani pa smo pre
pričani, da obstajajo tudi druge 
možnosti za rešitev ‘krize : likvi
dirati antikomunizem, sestaviti

Kje so načela?

v katero je zajadrala vlada leve- takšen program, ki bo res pred-
ga centra.

Vzroke krize je poiskati v vsej 
dosedanji politiki vlade levega 
centra na zunanjem in notranjem 
političnem področju. Ne gre le 
za nekatera bolj ali manj obrob
na vprašanja, kot so otroški vrtci, 
a za osnovna vprašanja, ki se 
tičejo usmeritve vladne koalicije 
do sedanjega položaja v svetu in 
do nevarnosti za svetovni mir, 
ki izhaja iz ameriške agresije 
na Vietnam. Sam bivši zunanji 
minister koalicije levega centra 
Fanfani je odstopil s svojega po
ložaja, ker se ne strinja s pa
sivnim zadržanjem strank leve
ga centra do ameriškega part
nerja in se je zavzemal za sa
mostojnejšo in aktivnejšo poli
tiko Italije v smeri pomiritev. 
Čudno in žalostno je le, da se te 
koncepcije Fanfanija niso oprije
li niti socialistični ministri, ki so 
bili do nedavnega — dokler pač 
niso stopili v vlado — za nev
tralnost Italije v zunanji politiki 
in za njeno aktivno vlogo posre
dovalca.

Prav tako je vlada padla za
radi temeljne kontradikcije, v 
kateri se je znašla v zvezi z 
notranjimi vprašanji Italije. Ni
ti ena točka njenega začetnega 
programa ni bila uresničena. Go
spodarska vprašanja, demokra
tična programacija, utesnitev mo
nopolov, deželna ureditev, reši
tev vprašanja krajevnih financ, 
demokratizacija in debirokratiza- 
cija javne uprave, šolska refor
ma, nerešena kmetijska vpraša
nja — vse to je še vedno v obla
kih. Nasprotno, v zadnjem času 
je prišlo do fuzije med mono
poloma Montecatini in Edison, 
in to s posredovanjem vlade, kar 
meče čudno luč na stranke, ki jo 
sestavljajo, zlasti še na sociali
stične ministre. Vsa gospodarska 
in politična desnica, ki je bila 
v začetku proti vladi levega cen- 
tra.’ J? danes za novo vlado, ki 
naj bi ji predsedoval bivši pred
sednik Moro. Zato se javnost 
sprašuje, ali je takšna koalicija, 
kot je bila dosedanja, res v ko
rist večine italijanskega ljudstva, 
ali pa ni nič drugega kot refor
mistično obarvana nova izdaja 
prejšnjih centrističnih koalicij. 
To vprašanje se konkretizira ob 
stališču Krščanske demokracije, 
da mora priti v novo vlado znani 
voditelj desničarjev v KD Mario 
Scelba. In prav na tem vpraša

stavljal nekaj novega v Italiji. 
Z dosedanjo formulo pa je ne
mogoče rešiti kakršno koli vpra
šanje, kar je tudi sedanja vladna 
kriza dokazala.

V takem položaju se nam zdi 
zelo neumestno in zelo varljivo 
dejstvo, da so se stranke levega 
centra v deželi začele konkretno 
pogajati za sestavo skupne de
želne vlade. Levi center v državi 
kot tudi levi center v tržaški 
pokrajini sta dokazala, da nista 
sposobna živeti dalje v sedanji 
megli. Trditi, da bo levi center 
v deželnem merilu lahko rešil 
vprašanja, ki so se pokazala ne
rešljiva s sedanjo koalicijo in s 
sedanjo usmeritvijo štirih strank, 
je zelo tvegano. Zato predvideva
mo, da bo ta ista koalicija v de
želnem merilu imela zelo težko 
življenje, saj je značilno, da so 
se štiri stranke v relativni nagli
ci sporazumele za program, med
tem ko se zadeva vleče že precej 
dni v zvezi z vprašanjem delitve 
odborniških mest. Zgleda skoraj, 
da je vprašanje odborniških 
mest veliko bolj «principielno» 
kot vprašanje programa. Glede 
programov levega centra pa mo
ramo ugotoviti, da so lepo pi
sani, zveneči, in tudi če niso 
podrobneje analizirani, vabljivi, 
a še niso našli niti v državnem 
niti ne y krajevnem merilu no
bene konkretizacije.

Pričakovali smo, da bodo vsaj 
socialistični tovariši, spričo vlad
ne počakali nekaj časa,
preden Ibi potrdili svojo priprav
ljenost jha vstop v deželni odbor. 
Ta naša pričakovanja pa se ni
so uresničila, kar je nedvomno 
zelo slabo za ljudi, ki so se odre- 
kli .vsPorazumu junija 1964 pod 
boljšimi pogoji, kot so sedanji,

v zvezi s programom levega 
centra v deželnem merilu mora- 
jno še sprožiti vprašanje, ki iz
haja iz odgovora deželnega pred
sednika dr. Berzantija na inter
pelacijo komunističnih svetoval
cev glede izvršnih določb člena 
3 posebnega statuta dežele. Dr. 
Berzanti je v svojih izjavah tr
dil, da člen 3 posebnega statuta 
ne potrebuje izvršnih določb, ker 
je «imperativen» in se ga mora
jo vse deželne oblasti držati. 
Lahko bi bilo odgovoriti dr. Ber
zanti ju, da je ta odgovor dober 
za človeka, ki nima na stotine 
dokazov o neenakopravnem rav

nanju s slovensko narodno manj
šino, ni po dober za Slovence, 
ki se morajo vsakodnevno boriti 
z neštetimi težavami prav zaradi 
neizpolnjevanja državnih in de
želnih obvez. Dejstvo je tudi, da 
je ta odgovor po našem mnenju 
zelo negativen, ker prihaja po 
vrsti drugih negativnih odgovo
rov prav s strani dežele in po 
oslabšanju položaja, ki smo mu 
priča ravno po Morovem obisku 
v Jugoslaviji.

Nihče nam ne bo mogel trdi
ti, da se je izvajanje enakoprav
nosti Slovencev in zlasti izvaja
nje mednarodnih obveznosti Ita
lije (Posebni statut za Trst) pre
maknilo z mrtve točke po Mo
rovem obisku v Beogradu. Nas
protno, od tedaj so deželne obla
sti zavzele ostrejše stališče nas
proti zahtevam, da se uredijo 
slovenska vprašanja, ki so v me
jah deželne kompetence; od te
daj se je zaostril tudi položaj 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Tržaški socialisti niso podprli 
predloga za postavitev spo
menika padlim partizanom

Ni prvič, da trdimo, da levi cen
ter ni prinesel Slovencem nič no 
vega in da je v bistvu le formu
la, ki po demokrščanskih izsilje
vanjih več ali manj prikrito nada
ljuje s tradicionalno politiko cen
trističnih uprav. In vse to v poniže
vanje preostalih zdravih kompo
nent tržaške PSI.

Tako smo bili pred nedavnim 
priča sramotnemu dogodku, ki je 
le za nekaj dni sledil veseli no
vici, da je Državni svet priznal 
zakonitost dvojezičnega napisa na 
partizanskem spomeniku v Miljah.

Na predzadnji seji občinskega 
sveta sta namreč tov. Calabria in 
Pincherle predložila resolucijo, ki 
obvezuje občino, da postavi v 
mestnem središču spomenik padlim 
partizanom. «V vseh vaseh so se 
Slovenci spomnili na svoje padle 
in jim postavili dostojne spomeni
ke, danes je vrsta na tržašk - obči
ni.» To je bila izjava, ki jo je dal 
tov. Calabria. Dr. Pincherle pa je 
med drugim poudaril, kako je osvo
bodilna borba italijanskega in ju
goslovanskih narodov dala prilož
nost za zbližanje in bratstvo. V 
tem duhu je bil postavljen pred
log, v tem duhu je bilo tudi podčr
tano dejstvo, da se ta obveza ne

jan Stopper pa je šel dlje. Zahte
val je umaknitev resolucije, kajti 
sicer — tako je namreč dejal — 
bo skupina KD prisiljena glasovati 
proti. (Prisiljena? Čemu pa?) — 
Socialistu Mocchiju je odgovoril 
tov. Calabria, ki je podčrtal, da 
ne pomeni predložena resolucija 
takojšnje obveze, temveč perspek
tivno programsko obvezo.

Tedaj je nastal v občinskem sve
tu škandal, ki je dokončno raz
krinkal vsebino raznih dogovorov 
in ponovno potrdil, kako nična je 
teža vključitve enega Slovenca v 
odbor s takim nazadnjaškim zadr
žanjem. Pri glasovanju za ali proti 
resoluciji se je ustvarila večina, ki 
je šla od fašistov in liberalcev do 
demokristjanov. Ti so s svojimi 
glasovi zavrnili zamisel postavitve 
spomenika, ki bi moral nositi dvo
jezičen napis. Tej večini se na nek 
način pridružujejo socialisti, ki so 
se v zvestobi do formule levega 
centra vzdržali glasovanja. Ni se 
pa zdela obvezna, taka absurdna 
zvestoba, predstavniku Slovenske 
liste, ki je, kljub temu, da je nje
gova skupina podpisala sporazum 
levega centra, imel za pravilno, da 
se v takem načelnem vprašanju 
pridruži skupinama KPI in PSIUP, 
ki sta glasovali za postavitev spo
menika.

Tako smo bili priča dejstvu, da 
je KD podrla večino, ko je videla, 
da se ji to splača, neglede na dej
stvo, da se prav te dni vrše poga-

KTSSr da “ ! j*»!» » ustanovitev ,eveEt, cenjra
tudi v deželni upravi. Sicer pa jebo čimprej uredila Rižarna

Tem ugotovitvam se je zopersta
vila volja večine levega centra, ki 
je zamisel zavrgla z več ali manj 
argumentiranimi odgovori.

Socialistični odbornik Mocchi je 
vabil predlagatelja resolucije, naj 
upoštevata breme, ki si ga je napr
tila občina z obvezo, da bo uredi
la notranjost Rižarne. Demokrist-

vedela, da se ji bodo socialisti (in 
med njimi tudi tisti, ki so za ča
sa Hreščakove «afere» kričali o 
zmagi antifašizma) tako ali tako 
uklonili in da jih tudi take pove
zave s fašisti ne morejo več mo
titi: oblast predvsem, nato šele na
čela! In kako je klavrna taka «o- 
blast»!

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOCK

O pogajanjih z družbo SIOT
Dne 4. februarja t. ]. je bil v 

Dolini sestanek Konzorcija s priza
detimi lastniki zemljišč. Po poro
čilu, ki so ga voditelji Konzorcija 
podali na sestanku, so prizadeti 
lastniki zemljišč odobrili delova
nje Konzorcija in mu poverili man
dat za nadaljevanje naporov v 
smeri čimboljše rešitve interesov 
razlaščencev.

Sedaj, torej, se zadeva giblie v 
okviru pogajanj, ki jih ima Kon
zorcij s pristojnimi činitelji za ure
ditev vprašanja cen. V to se ne 
maramo spuščati, ker menimo, da 
je treba prepustiti strokovnim or
ganizacijam vso skrb za to. Naš 
list ima samo to nalogo, da podpre 
vsako akcijo, ki naj prispeva k 
čimbolj šim rešitvam v finančni u-

reditvi vprašanja razlastitev. Glav
no je, da bodo kmetje prejeli pra
vično odškodnino.

Zato ni čudno, da je naš list že 
od vsega začetka, ko je prišlo na 
dnevni red vprašanje razlastitev za 
naftovod zavzel odločno stališče 
proti skupini ljudi, ki je skušala 
z domnevno pomočjo razlaščencem 
cepiti sile prizadetih. Hočemo po
novno poudariti, da je bilo po na
šem mišljenju delovanje Odbora za 
pomoč razlaščencerr > kvarno prav 
zato, ker ni izhajalo iz potrebe po 
enotnosti vseh prizadetih.

Do 6.XII.1965 so voditelji «Od
bora», o katerih se točno ne ve, kdo 
so, čeprav se domneva, da so izraz 
«Slovenske skupnosti», saj ga pod
pirata glasili te politične grupaci-

Končert orkestra Glasbene Matice, ki je bil preteklo nedeljo v Kulturnem 
domu v Trstu, je zelo lepo uspel. Kot solist je nastopil odlični violinist 

Dejan Bravničar iz Ljubljane. Dirigiral je Oskar Kjuder.

je «Novi list» in «Katoliški glas», 
odklanjali vsakršno skupno akcijo 
s Konzorcijem in napore za enot
nost. Prav gotovo je, da je obstoj 
«Odbora» tudi materialno škodil 
prizadetim lastnikom. In ne samo 
to. Ce bi bili ljudje, ki so ustano
vili «Odbor», podprli Konzorcij, bi 
bilo prav gotovo veliko manj po
sameznikov, ki so direktno vodili 
pogajanja za ureditev svojega po
ložaja.

A to še ni vse. Po nekaterih ča
sopisnih vesteh je «Odbor» sklical 
v petek 5. februarja t. 1. sestanek 
svojih pristašev v Dolini. Zgleda, 
da so tam predsednik odbora dr. 
Tul in odvetnika dr. Škerk in Ber
don podala poleg drugega tudi po
ročilo o finančnem delovanju «Od
bora» in, če smo dobro razumeli, 
tudi v zvezi s pogodbo od 6.XII.1965 
med «Odborom» in družbo SIOT. 
A prav o tem finančnem poročilu 
ni nič določenega, ker so bili ob
veščeni samo prizadeti, ne pa tudi 
javnost, ki se že več kot mesec dni 
zelo zanima za pogodbo od 6.XII. 
1965, zlasti še za njena finančna 
določila. Javnost je tudi zvedela, 
da so v teku neki pravni postopki 
v zvezi s pogodbo. Baje ni vse v 
redu. Zato bi bilo umestno, da bi 
tisti, ki so poročali o svojem de
lovanju v Dolini, objavili isto po
ročilo v kakšnem listu, saj so ime
li veliko besed, ko je šlo za na
pade na dolinskega župana, sedaj 
pa so nenadoma umolknili, kot da 
se ne bi bilo zgodilo prav nič in 
kot da ni pogodba od 6.XII.1965 
med «odborom» in družbo SIOT 
zbudila val zanimanja v javnosti.

Ko je bil list že urejen smo iz
vedeli, da je Konzorcij zaključil, 
pogajanja z družbo SIOT, za kar 
so ga bili prizadeti kmetje izrecno 
pooblastili.
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Na XI. kongresu KPI je bila 
soglasno odobrena naslednja po
litična resolucija :

XI. KONGRES K.P.I. poziva 
vse delavce in demokrate k enot
nosti v borbi za izhod iz vzne
mirljivega položaja, v katerem 
se nahaja država. Zaradi pro
padle politike levega centra in 
naraščajočega pritiska velikih 
monopolističnih skupin so nere
šena temeljna družbena vpraša
nja. Gospodarsko programira
nje, ki bi moralo omogočiti pri- 
stopitev k reševanju vprašanj 
brezposelnosti, kmetijstva, Juga 
in dostojnega življenja ljudskih 
množic, se še ne izvaja.

Padec Moro ve vlade je dokaz 
nezmožnosti, zlasti pa posledica 
zgrešene zunanje politike, ki je 
zelo škodovala položaju Italije 
na mednarodnem torišču.

Nova politika za izhod 
iz sedanje politične 
in družbene krize

Potreben je izhod iz globoke 
družbene in politične krize. Vo
dilna skupina KD si prizadeva, 
da bi za vsako ceno ohranila se
danjo vladno koalicijo in nje
ne konservativne usmeritve, za
to odpira perspektive vznemirlji
vega oddaljevanja institucij od 
državljanov, odkrito uveljavlja 
režim, ki bi spravil v nevarnost 
svobodo in demokratično dialek
tiko. To linijo je treba poraziti 
in premagati skupine in posa
meznike, ki jo podpirajo v KD' 
ali izven nje. Nadaljevati je tre
ba boj za odpravo levega centra.

Država potrebuje novo politi
ko. Zato se morajo nujno ustva
riti novi odnosi med levičarski
mi, laičnimi in katoliškimi sila
mi. Sedanja absurdna delitev 
državljanov se mora odpraviti in 
prenehati mora diskriminacija 
proti delavski in ljudski opozi
ciji. Nova politika zahteva nastop 
proti mogočni koaliciji interesov 
ter odpravo vseh privilegijev. 
Vse to zahteva odločilen dopri
nos od najnaprednejših delav
skih in intelektualnih sil, pred
vsem pa od KPI in množic, ki 
ji sledijo.

Možnost novega programa in 
novih odnosov med silami levice 
podčrtuje tudi širina sindikalnih 
bojev, v katerih so udeležene 
poglavitne kategorije industrij
skih delavcev, nameščencev jav
nih ustanov, dninarjev, spolovi
narjev, kolonov in neposrednih 
kmetov. Te kategorije zavračajo 
nepopustljivost delodajavcev in 
politiko dohodkov, manifestira
jo svojo naraščajočo enotnost in 
demokratični potencial v državi 
ter zahtevajo nov tip gospodar
skega razvoja.

Tako dozoreva prepričanje, da 
je treba menjati smer. V tem 
smislu se izražajo tudi pomemb
ni glasovi, ki prihajajo iz strank 
levega centra.

Italija naj se izogne 
soodgovornosti za 
ameriške pustolovščine 
v Vietnamu

VLADA, ki bo znala upoštevati 
to stvarnost, bo morala pred
vsem pristopiti k vodenju nove 
zunanje politike. Resen položaj 
zahteva iniciative in avtonomijo 
italijanske države. Obnovitev 
bombardiranja Severnega Viet
nama postavlja to vprašanje v 
novih in še bolj dramatičnih o- 
blikah, medtem ko 'kaže hinav
stvo nedavnih diplomatskih ini
ciativ ameriške vlade. Izogibati 
se je treba sleherne soudeležbe 
pri zverinskem ameriškem napa
du na Vietnam, upoštevajoč dej

stvo, da bi vsak poskus vmeša
vanja Italije v ameriško pusto
lovščino privedel do hudih posle
dic in ostrih ljudskih bojev.

Pozitivno zadržanje v vietnam
skem vprašanju je izhodišče za 
politiko proti širjenju atomske
ga orožja. Tako zadržanje bi po
speševalo razorožitev, pomagalo 
premostiti vojaške pakte, ki bo
do zapadli leta 1969 in bi kori
stilo tudi kolektivni varnosti v 
Evropi. To je preiskusni kamen 
tudi za nacionalno občutljivost 
in obnovitveno voljo katere koli 
vlade.

Temeljni pogoj za gospodarski 
razvoj, ki bo odgovarjal zahte
vam ljudskih množic, je usta
novitev avtonomnih dežel. Deže
le so tudi bistvenega pomena za 
Učvrstitev demokratičnega reži
ma, za decentralizacijo oblasti, 
krepitev krajevne avtonomije, 
zmanjšanje in posodobljenje o-

Na predlog federacij iz Trsta in 
Bočna bodo vnesene v teze XI. 
kongresa KPI postavke, ki se ti
čejo vprašanj narodnih manjšin v 
Italiji. Ta predlog je kongres so
glasno odobril.

Na vsedržavnem kongresu KPI 
v Rimu je govoril tudi "tovariš Ba- 
cicchi, sekretar deželnega komiteja 
Furlanije-Julijske krajine. Del svo
jega govora je posvetil vprašanjem, 
slovenske narodne manjšine, ki 
prebiva v italijanski državi. Pou
daril je, da deželna uprava ni 
pristopila k reševanju slovenskih 
vprašanj. Kritiziral je sklep vlade 
levega centra in ustavno sodišče, 
po katerem dežela ni niti pristoj
na za reševanje teh vprašanj. 
Podčrtal je kako nesmiselna je de- j

srednjega birokratskega aparata.
Takoj je treba pristopiti k od

stranjevanju sedanjih gospodar
skih in družbenih težav, k de
mokratičnemu načrtovanju. Po
trebni so takojšnji ukrepi proti 
brezposelnosti. Država in krajev
ne ustanove morajo učinkovito 
poseči tudi na področja kmetij
stva in gradbeništva. Prav tako 
je nujno, da občine dobe sred
stva za izvajanje krajevnih urba
nističnih načrtov. Potrebna je 
takojšnja uresničitev urbanistič
ne reforme.

Za pristopitev k polni zapo
slitvi in odpravljanju prevlado
vanja privatnih monopolov sta 
potrebna širok program in nova 
orientacija državne industrije. 
Učinkovito nadzorstvo nad jav
no oblastjo se mora izvajati z 
novimi in adekvatnimi instru
menti. Potrebno je nadzorstvo

litev slovenske narodne manjšine 
v tri kategorije. Poudaril je, da je 
bila in je za komuniste enakoprav
nost Slovencev v naši deželi načel
no vprašanje, in da mora partija 
še nadalje razvijati akcije za do
sego najširše enotnosti demokratič-' 
nih sil in slovenske narodne manj
šine, da se bo partija tako kot 
v preteklosti borila za zaščito na
rodnostnih pravic Slovencev in za 
njihovo popolno enakopravnost. Na 
ta način, tako je dejal govornik, 
bo mogoče nadaljevati akcijo za 
svobodni razvoj slovenske narodne 
manjšine, za okrepitev prijatelj
stva med Italijani in Slovenci, za 
odpravo slehernega pojava šovini
zma in podžiganja narodnostne 
mržnje.

tudi nad investicijami velikih 
kompleksov.

Gospodarska obnova in načrto
vanje zahtevata tudi nove kadre 
delavcev in tehnikov; prenovitev 
javnega življenja pa nujno za
hteva izvedbo demokratičnih re
form ter močan poseg države v 
šole, na univerze in na področja 
znanstvenih raziskovanj.

Za odpravo diskriminacij, 
za učvrstitev demokracije, 
za protimonopolistično 
gospodarsko načrtovanje

XI. kongres KPI dokazuje, da 
te programatične postavke lahko 
služijo kot element za preokret. 
Odprava diskriminacij, nova zu
nanja politika in protimonopo- 
listična usmeritev gospodarskega 
razvoja so življenjskega pomena 
za ljudske množice. Od tu bo 
treba napredovati k globljim go
spodarskim in političnim refor
mam, začenši od formiranja no
ve demokratične večine.

Linija združevanja PSI in 
PSDI, sprejeta na nedavnih nju
nih kongresih, zasleduje povsem 
drugačne cilje. Ta linija hoče 
povečati cepitev delavskega gi
banja in omogoča KD nove mož
nosti za nadaljevanje oblasti in 
spletk. Zato se je treba socialde
mokratski združitvi zoperstavlja
ti. Ustanovitev PSIUP in njena 
uveljavitev, odpor levičarskih 
struj in spošna vznemirjenost na 
bazi v socialistični stranki ter 
protislovja v sami večinski struji 
PSI kažejo, da je mogoča skupna 
akcija za izjalovitev socialdemo
kratskega poskusa.

Za uspeh enotne linije obsta
jajo ugodni pogoji. To potrjuje
jo tudi vretja v delavskih vrstah 
in v demokratičnih vrstah kato
liškega sveta. Sodelovanje KD s 
PSI ni privedlo do uresničitve 
pričakovanj. Pojavljajo se tudi 
razlike med politiko demokri
stjanov in nekaterimi novimi u- 
smeritvami cerkve.

Prav tako obstajajo ugodni po
goji za učvrstitev enotnosti v 
CGIL in akcijske enotnosti z 
drugimi sindikati. V delavskih 
vrstah dozorevajo nove možno
sti za ustvaritev enotne sindi
kalne organizacije na osnovah 
načel avtonomije in demokraci
je. Komunisti se obvezujejo, da 
bodo delovali v tem smislu.

KONGRES obvezuje vse tova
riše in vse organizacije, da pod
prejo politiko enotnosti in de
mokratičnega napredovanja, i- 
skren in lojalen razgovor med 
vsemi levičarskimi silami, da de
lajo za uresničitev potrebnega 
zbližanja in za ustanovitev nove 
večine, ki naj temelji na spošto
vanju demokratične metode in 
na jamstvu lojalnega sporazu
ma, katerega naj ne kazi hote
nje po premoči te ali one stran
ke ali struje. Kongres istočasno 
ponovno potrjuje aktualnost po
trebe po združitvi socialističnih 
sil na osnovi jasne usmeritve bo
ja in demokratične, socialistične 
perspektive.

Tako bo mogoče dati pozitiven 
in pravilen odgovor na sedanjo 
politično krizo. Kongres podčr
tuje, da pomenijo njegovi pred
logi obveznost takojšnje akcije 
za pomiritev in mir, za svobodo 
Vietnama, za razširitev bojev de
lavcev mest in dežele, za odpra
vo vseh diskriminacij in za od- 
pretje poti demokratičnemu pre
porodu. Komunisti bodo s pol
nim zaupanjem v voljo po napre
dovanju italijanskega ljudstva 
na poti, ki sta jo začrtala Gram
sci in Togliatti, nadaljevali boj 
za novo politično usmeritev, za 
družbeno preobrazbo v Italiji in 
za socializem.

O predlogih 
za mir 

v Vietnamu
Nadaljujemo z objavljanjem do

kumentacije, ki je najboljše sred
stvo za razumevanje upravičeno
sti zahtev po svobodi vietnamske
ga naroda, in najzgovornejši način 
za uspešno razkrinkanje ameriških 
petoliznikov v svetu in pri nas.

Američani in njihovi petolizniki 
trde, da so vietnamski partizani 
fanatiki in nepopustljivi; v svojih 
ponudbah miru» pa trde, da spre
jemajo za osnovo ženevske dogo
vore. Kako je to neiskreno smo se 
lahko že prepričali. Američani trde, 
ponudbah «miru» pa trde, da spre- 
da so predlogi južnovietnamske OF 
severnovietnamske vlade nepre- 
jemljivi. V resnici pa so ti pred
logi izraz, osnovne človečanske pra
vice oz. izraz tolmačenja ženevskih 
dogovorov.

če bi Američani resnično imeli 
Ženevske dogovore za resno osno
vo pogajanj, bi morali sprejeti tu
di te točke, ki so stvarno zrcalo 
prav teh dogovorov.
TOČKE SEVERNOVIETNAMSKE 
VLADE:

1) Priznanje narodnih pravic 
vietnamskega ljudstva: mir, neod
visnost, suverenost, enotnost in o- 
zemeljska celovitost.

V skladu z ženevskimi dogovori 
bi morale ZDA umakniti svoje če
te, svoje vojaško osebje in orožje 
iz Vietnama, ukiniti vojaška opo
rišča in razveljaviti vojaški pakt 
s saigonskimi oblastmi. Prekiniti 
bi se morale sovražnosti nad suve
renim ozemljem Demokratične 
vietnamske republike.

2) V pričakovanju združitve Viet
nama z mirnimi sredstvi in dokler 
bo dežela razdeljena v dve coni, 
je treba spoštovati vojaške dispo
zicije Ženevskih dogovorov iz leta 
1954, kakor so prepoved, da se ka
tera izmed dveh con pridruži voja
škim paktom s tujimi državami, 
prepoved ustanovitev vojaškim o- 
porišč in pošiljanja tujih čet in 
osebja.

3) Zadeve Južnega Vietnama mo
ra urediti ljudstvo v skladu s pro
gramom OF, brez tujih vmeša
vanj.

Združitev obeh con mora odobri
ti ljudstvo z miroljubnimi sredstvi 
in brez tujega vmešavanja.

4) Vlada DVR misli, da so te 
točke osnova za pravično politično 
rešitev vietnamskega vprašanja. Na 
tej osnovi bo mogoče, če bodo te 
točke sprejete, sklicati novo ženev
sko konferenco podobno oni iz le
ta 1954.

TOČKE PROGRAMA JUŽNO
VIETNAMSKE PARTIZANSKE 
OSVOBODILNE FRONTE
— Ukinitev kolonialnega režima;
— ustanovitev režima široke na

predne demokracije;
— izgradnja neodvisnega in suve

renega gospodarskega sistema;
— izboljšanje življenjskih pogo

jev;
— znižanje kmetijskih dajatev (v 

južnem delu vlada še vedno 
fevdalizem, op. ur.), vrnitev 
zemlje tistim, ki jo obdelujejo;

— organiziranje ljudske in na
rodne kulture;

— ustanovitev vojske, za obram
bo države in ljudstva;

— uresničitev enakopravnosti med 
vsemi narodnimi skupnostmi 
(v južnem delu je manjšinski 
problem zelo oster in je eden 
izmed vzrokov krajevnih obo
roženih uporov manjšin, op. 
ur.), med moškim in žensko, 
jamstev zakonitih interesov tuj
cev v deželi in Vietnamcev v 
tujini;

— miroljubna in nevtralna zuna
nja politika;

— obnova normalnih odnosov 
med Severom in Jugom, da 
pride do miroljubne združitve 
dežele;

— borba proti vojni, za ohranitev 
miru.

ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

Vest/ iz socialističnega sveta
Gospodarstvo 
DR Nemčije

Ena najvažnejših nalog celotne
ga gospodarstva Demokratične re
publike Nemčije (Vzhodne Nemči
je) je večji izvoz strojev in opreme. 
To je izraz močno razvite indu
strije. Letos naj bi izvozili za pri
bližno 9 odstotkov več strojev in 
opreme, celotna blagovna menjava 
pa naj bi bila večja za 5 odstotkov 
v primerjavi z laškim letom. DR 
Nemčija izvaža zdaj največ celotne 
tovarniške naprave, izdelke precizne 
mehanike ipd. Približno dve tre
tjini letne blagovne menjave pride 
na socialistične dežele, s katerimi 
ima DR Nemčija dolgoročne po
godbe o medsebojni trgovini. Za
radi zelo razvite industrije pa mo
ra DR Nemčija nenehno poveče
vati blagovno menjavo tudi z drža
vami na Zahodu. Predvidevajo, da 
se bo letos izvoz v zahodnoevrop
ske države povečal za približno 12 
odstotkov. Blagovna menjava se 
ugodno razvija zlasti s Francijo, 
Italijo, Avstrijo, Veliko Britanijo, 
pa tudi z Grčijo in švedsko. Bla
govno menjavo bodo povečali tudi 
z afriškimi, azijskimi in latinsko
ameriškimi državami.

Predkongresne teze 
KP Češkoslovaške

Centralni komite češkoslovaške 
partije je objavil predkongresne 
teze. V njih je med drugim zapi
sano, da je politika miroljubnega

sožitja podlaga . za nadaljnje na
predne spremembe v svetu, da je 
v skladu z revolucionarnimi ideja
mi in da ne pomeni konserviranje 
sedanjega stanja v svetu.

V omenjenih predkongresnih te
zah je tudi zapisano, da ima zuna
nja politika CSSR pred očmi enot
nost interesov svetovnega sociali
stičnega sistema, da vztraja pri 
potrebi o akcijski enotnosti in in- 
ternacionalističnih obveznostih vseh 
partij. Politiko vodstva KP Kitaj
ske češkoslovaška partija ostro 
kritizira.

Industrijska 
proizvodnja 

na Madžarskem
Industrijska proizvodnja na Ma

džarskem se bo letos povečala za 
4 do 6%, kmetijska proizvodnja pa 
za 5%. Tako je bilo določeno za 
to, da bi odpravili neskladnosti v 
razvoju in dosegli trdnejše ravno
težje v celotnem gospodarskem 
mehanizmu. Predvsem si bodo pri
zadevali za kakovostno proizvod
njo, za tehnično izpopolnjevanje 
zmogljivosti, za večji izvoz in 
zmanjšanje produktivnih stroškov. 
Na podlagi teh načel se bodo odlo
čili tudi za dolgoročni razvoj ce
lotnega gospodarstva. Dosedanji 
rezultati na področju gospodarstva 
so bili v marsičem zadovoljivi, 
vendar pa ni bilo dovolj rentabil
nosti. Tako je poudaril minister za 
finance. Uvoz npr. ni bil tak kakr
šen bi moral biti in doma so se 
kopičile precejšnje zaloge blaga.

ooooooooooonooooooooooooooooooo looooooooooooooooooooooooooo

0 slovenskih problemih
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Ideja socializma
je neizvedljiva brez kulture
Na predvečer slovenskega kul

turnega praznika je bila v dvo
rani ljubljanske Filharmonije 
svečana akademija, na kateri je 
govoril Prešernov nagrajenec 
Josip Vidmar. Iz njegovega go
vora povzemamo naslednje:

«Vse naše življenje terja od 
nas jasnega in čistega pogleda 
na položaj, v katerem smo kot 
kulturen narod, ki je dosegel 
neko stopnja razvoja, iz katere 
mora najti pot v dostojno pri
hodnost ter v višje oblike zave
sti in življenja.»

Govornik je nato poudaril, da 
je marsikomu nejasna ta po
trebnost.» Redki so tisti, tako je 
poudaril, «ki trdno vedo, da so 
najvišje manifestacije človeške
ga duha, ki jim pravimo umet
nost, potrebne človeštvu. Ideja 
socializma je kratko malo neiz
vedljiva brez kulture in brez ti
stih vzgonov, ki žive v nji in ki 
jih samo ona more vnašati v živ
ljenje. Primitiven, grob in celo 
surov socializem, ni socializem. 
V najboljšem primeru je samo 
nekakšno stremljenje k njemu. 
Zato je nemogoče hoteti uresni
čevati socializem brez žive skrbi 
za kulturo».

Nato se je govornik dotaknil 
razmerja med kulturo in sloven
stvom. Dejal je:

«Majhen narod, ki se hoče o- 
hraniti v tem kipečem procesu 
ima na razpolago samo eno pot. 
Ustvariti sam sebi neko svetlo 
središče, polno izredne privlačno
sti, ki bo sposobno nenehoma 
vabiti k sebi nove in nove ro
dove in jih držati v oblasti z nav
dihom, ki ga bodo prejemali od 
njega.»

Svoj govor je dr. Vidmar ta- 
ko-le nadaljeval :

«Zdi se mi, da nikjer ne vidim 
zanesljivih znakov zavesti o živi 
in intenzivni potrebi po kulturi. 
Dostikrat imam občutek, da iz 
leta v leto ustvarjamo tako ime
novane materialne pogoje za ne
kaj, tistega, za kar jih ustvarja
mo, pa nekako sploh ne vidimo 
in ne omenjamo, dasi bi to mo
rala biti in je predvsem kultura, 
če pa le kdaj in kdaj spregovo
rimo o nji, smo zelo ponosni, če 
se odstotek našega proračuna za 
kulturo kolikor toliko približa od
stotku v proračunih starih in za
doščenih s kulturnimi sredstvi 
nasičenih narodov, čeprav mi s

Recital «Skozi življenje,» ki ga je 
Slovensko gledališče v Trstu vklju
čilo v svoj letošnji repertoar, je bil 
zelo uspešen. Uspešen tem bolj, ker 
ga je gledališki umetnik Jožko Lu- 
keš ponesel tudi v podeželjske dvo
rane, v katerih ne morejo nasto

pati večje skupine.

i kulturo v resnici šele začenja
mo. In tak je ves odnos naše 
družbe do kulture: nejasen, ne
odločen, mlačen. Ker pa je kul
tura organsko zvezana z narod
nostjo,- saj je narodnost, rekel bi, 
organ zanjo, se ni čuditi, da je 
v današnjih restrih časih naše na
rodno čustvo stihirano, kar je 
tembolj razumljivo, če se zave
mo, da se moramo še zmeraj bo
riti za pravice našega jezika.

Treba se je ozreti tudi v drugo 
stran. Treba se je vprašati, ali 
se velike odgovornosti za kultu
ro zavedamo mi, ki smo danes 
nevredni ali vredni izdelovavci 
dobrin, za katere gre. Ali se za
vedamo in ali ravnamo v skladu 
Z naravo kulture? To je obširna 
problematika, ki prihaja od Za
hoda, podleganja, ki se kaže vse
povsod v našem umetnostnem in 
miselnem življenju. Priznati mo
ram, da naši tvorci ne ustvarjajo 
naše kulture, ne dajejo skupno
sti, kar ji gre in ne kažejo ni
kakršne globlje in z našo resnič
no usodo povezane zavesti o ve
likem kulturnem postulatu med 
nami. Ne vsi, seveda. Toda do
volj jih je in dovolj so glasni, 
da lahko odvračajo simpatije od 
kulture in da vzbujajo občutek, 
češ, do take kulture sme naša 
javnost biti nepozorna in celo 
brezbrižna.

Toda te enodnevne bolezni nam 
ne smejo skaliti pogleda na naše 
osnovne naloge v skrbi za kultu
ro. Obuditi nam je v nas samih 
živo in dejavno zavest o njeni 
usodni nujnosti za naše življenje, 
za naš narodni obstoj, za pomi
ritev našega narodnega čustva in 
za naš socializem. Rekli boste, da 
je ta trenutek za izvajanje te 
skrbi neugoden. Mnenja sem, da 
temu ni tako. Kajti gospodarska 
reforma, v kateri trenutno živi- 
mo, ima smisel v racionalizaciji 
našega gospodarjenja. Toda, ali 
ne sodi pravilno odmerjanje sred
stev za razne namene v to racio
nalizacijo? In če se zdaj že 
vrše znatne spremembe, ali ne bi 
bilo naravno, če bi se med njimi 
in hkrati z njimi izvršila tudi ti
sta, ki bi naši kulturi dala pravo 
mesto v našem življenju?»

Prešernova proslava v Gorici

Preteklo nedeljo je bila Prešer
nova proslava v dvorani Prosvetne 
zveze v Gorici. Proslave se je ude
ležilo veliko število ljudi iz Gorice 
in okoliških vasi, Števerjana, Sovo
denj, Doberdoba, Ronk in celo iz 
Tržiča. O Prešernu je spregovoril 
pesnik Filibert Benedetič.

Občinstvo je z zanimanjem sle
dilo nastopu pevskih zborov. Naj
bolj sta ugajali Gallusova pesem 
Ecce quomodo moritur iustus», ki 
jo je, kot gost, izvajal pevski zbor 
iz Mirna in Vrabčeva Zdravica», ki 
so jo zapeli združenipevski zbori 
Goriške. Izreden uspeh sta žela tu
di pevska zbora iz Doberdoba in 
Štandreža, ki sta bila ustanovljena 
šele. pred kratkim, zbor Dol-Polja-

ne pa se je 'odlikoval zaradi ugla
jenosti in tehnične dovršenosti. 
Pohvalo zaslužita tudi števerjanski 
moški zbor in zbor Srečko Koso
vel» iz Ronk.

Na gornji sliki: pevski zbor iz 
Doberdoba.

Proslava v Doberdobu
V prostorih prosvetnega društva 

«Jezero» v Doberdobu bo Prešer
nova proslava v nedeljo 12. t. m. 
ob 17. uri. Na programu so reci
tacije, nastop moških pevskih zbo
rov iz goriškega Krasa in prilož
nostni nagovor.

Koncerti 
na tržaškem 

radiu
Sedež Italijanske radiotelevizije 

je priredil za tekočo sezono vrsto 
javnih koncertov s sodelovanjem 
nekaterih vidnejših solistov. Spore
di teh koncertov se razlikujejo od 
sporedov običajnih snemanj, ki jih 
Radio Trst pripravlja s sodelova
njem solistov iz naše dežele in pri 
katerih nosijo levji delež skladbe 
avtorjev iz te dežele. Na teh spo
redih so namreč dela iz tradicio
nalnega repertoarja, skladbe, ki jih 
v Trstu poredkoma izvajajo, in ne
katere novosti. Na ta način ima 
solist najširše možnosti, da pokaže 
svoje tehnične in izvajalske spo
sobnosti.

Obe krajevni radijski postaji, slo
venska in italijanska bosta pozneje 
oddajah ciklus javnih koncertov. 
Pri načrtovanju tega ciklusa so 
specifične zahteve posameznih od
dajnih postaj narekovale različen 
izbor. Tako ima postaja Trst A v 
slovenskem jeziku v načrtu nekaj 
koncertov s sodelovanjem sloven
skih solistov iz Trsta. Na sporedih 
teh koncertov so tudi skladbe slo
venskih avtorjev.

Prvi teh koncertov, pri katerem 
bosta nastopila fagotist Vojko Ce
sar in pianist Gabrijel Pisani, bo 
danes, v petek 11. februarja ob 
21. uri v avditoriju «A» sedeža RAI 
v Ulici Fabio Severo 7. Vabila so 
na razpolago v veži sedeža palače 
radijskih postaj.

OOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO JUUOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOoOOOOOOOOOOO

Predlog vodstvu Italijanske RTV
S ponedeljkom 7. februarja je za

čel po drugem televizijskem kana
lu eksperimentalni enourni pro
gram v nemščini, namenjen prebi
valstvu Gornjega Poadižja.

Za izvajanje tega programa, ki ga 
oddajajo vsak večer od 20 do 21, 
je vodstvo RTV organiziralo ured
ništvo za sestavljanje poročil in 
vsega govorjenega dela oddaje. Za 
vse ostale rubrike, ki bodo zapopa- 
dene v programu, je vodstvo RTV 
prav tako sestavilo posebno ekipo. 
Sestavljavci programa so bili izbi- 
rani med nemško govorečimi držav
ljani iz Gornjega Poadižja.

Vest o televizijskem programu 
za nemško narodno manjšino je 
vzbudila precejšnje zanimanje, če
prav niso listi veliko pisali o tem. 
Vsekakor je takšen program korak 
naprej v pojmovanju potreb nem
ške narodne manjšine in ne bi 
smel biti vzrok začudenja, saj je 
jasno, da bi morala vsaka demo
kratična država zagotoviti ne sa
mo pripadnikom večine, pač pa 
tudi pripadnikom manjšin vsa 
sredstva za njihov razvoj. Bojimo 
se le, da so se oblasti spomnile 
tega zelo popularnega komunika
cijskega sredstva v tem trenutku,

ooooooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

2'“c‘" Peč pri Sovodnjah
Ta vasica, ki spada pod sovo- 

denjsko občino, se je prvotno za
čela razvijati na zapadni strani 
pečanskega griča, ki se dviga 72 
m- nad morsko gladino. Ker je ta 
grič na južni strani pečinast, skal
nat, je vas dobila od tod svoje ime.

Izgleda, da v fevdalni dobi, so 
tudi gospodovali in vladah pleme
nitaši katere je vabila naravna le
pota kraja.

Vas je 7 hm. oddaljena od Go
rice in dva od železniške postai 
v Rubijah. Hiše se razprostirajo 
v nePosredni bližini ceste, ki pelje 
iz Gorice v Trst. Reka Vipava pa 
jo obkroža na južni in zapadni 
strani. Lega vasi je torej tudi pre- 
ce.j Prikladna zaradi cestnih zvez. 
Sedaj živi v vasi, ki se je po 
zadnji svetovni vojni nekoliko raz
tegnila, kakih 300 prebivavcev. 
Šteje okrog 60 hiš, od katerih je 
kar 14 bilo sezidanih po vojni.

Tudi tu so stara prevozna sred 
stva skoro povsem izginila in dala 
prednost avtomobilom. Medtem, 
ko so se Pečani pred vojno bavili 
pretežno s kmetijstvom in živino
rejo, so danes zaposleni v glavnem 
v industrijskih obratih. S kmetijst
vom se bavijo le bolj obrobno, 
saj je v vasi le še nekaj družin, 
ki imajo del zemlje v najemu.

Delavci so zaposleni deloma v go- 
riških industrijskih obratih, delo
ma v sovodenjski predilnici in pa
pirnici. Le nekaj je zaposlenih v 
tržiški ladjedelnici. Sedanja gospo
darska -kriza je prizadela tudi Pe
čane, posebno pa tiste, ki so za
posleni v gradbeništvu.

Kar pa se prosvetnega delovanja 
tiče vlada že nekaj let precejšnje 
mrtvilo. Razšel se je moški zbor, 
ki je že bil na določeni umetniški 
ravni, saj je že nastopal na radiu 
Trst in Koper in na drugih kul
turnih prireditvah na Goriškem. 

i Nadaljevanje na 4. strani)

Preteklo nedeljo so v Dolini odprli sedež prosvetnega društva «Valen
tin Vodnik». Ob tej priložnosti je bila v novi dvorani uspela kultur
na prireditev. Nastopil je tudi vaški pevski zbor, ki ga vodi Ignacij Ota

ker hočejo konkurirati avstrijski 
televiziji in avstrijskim radijskim 
oddajam. Bojimo se, torej, da je 
organiziranje nemške televizijske 
oddaje za nemško narodno manj
šino zelo strumentalno. Kljub te
mu, da so morda nameni strumen- 
talni, menimo, da nemška televizij
ska oddaja italijanske RTV ko
ristna za prebivalstvo Gornjega 
poadižja in da bo služila kot korak 
naprej k drugačnemu pojmovanju 
rimskih uradnih krogov v zvezi 
z narodnimi manjšinami v Italiji.

Kot Slovenci pozdravljamo po
budo RTV za Gornje Poadižje. Se
daj pa se postavlja konkretno 
vprašanje, ah bodo iste osebe, ki 
so se spomnile, da obstaja nemška 
narodna manjšina in da tudi ta 
potrebuje nemške televizijske od
daje, prišle do zaključka, da tudi 
slovenska narodna manjšina v Ita
liji bi potrebovala uresničenje 
takšne pobude.

Slovenska manjšina ima v okvi
ru RTV radijsko postajo Trst «A». 
Ne bomo Se spuščali v vsebino nje
nih programov, ker ni tu mesto za 
to. A v dobi televizije — v krat
kem bodo nekatere evropske drža
ve začele oddajati programe z 
barvno televizijo — menimo, da 
bi se morah odgovorni činitelji 
spraviti k preučevanju možnosti za 
televizijske oddaje v slovenščini za 
vse področje, ki je naseljeno v Slo
venci v deželi Julijska krajina-Fur- 
lanija. Takšen korak je potreben, 
zlasti še zato, da se bo moralo ugo
tavljati, kako se je razpon med 
ravnaniem z narodnimi manjšini še 
povečal v zadnjem času. Pričaku
jemo v tej zvezi kakšen konkreten 
odgovor voditeljev italijanske RTV.

V nedeljo v Kulturnem domu
Slovenska prosvetna zveza prire

di v nedeljo, 13. februarja ob 16. 
uri v Kulturnem domu v Trstu 

PREŠERNOVO PROSLAVO 
na kateri bodo prikazana književna 
in glasbena dela slovenskih ustvar
jalcev v Italiji. Vstopnice so na raz
polago v Tržaški knjigami, eno uro 
pred začetkom pa pri blagajni Kul
turnega doma.
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Gorica
Politika 
levega centra 
do Slovencev

Ko so bili tudi na Goriškem 
sestavljeni odbori levega centra, 
v nekaterih pomembnejših kra
jevnih ustanovah, so si tudi neka
teri Slovenci začeli delati utvare, 
da se bodo razmere v upravah 
krajevnih ustanov bistveno spre
menile. Nekateri Slovenci so upa
li, da bo že udeležba enega Slo
venca v goriškem pokrajinskem 
odboru in enega v mestnem odbo
ru stvarno pomenila začetek nove 
poti, ki naj bi postopoma pri
vedla k začetku reševanja števil
nih vprašanj, ki tarejo slovensko 
narodno manjšino. Toda izkazalo 
se je, da so bili tudi ti upi 
zaman.

Vsa politika levega centra do 
Slovencev jasno dokazuje, da smo 
imeli prav, ko smo trdili, da se 
s prisotnostjo dveh ali treh Slo
vencev v nekaterih pomembnej
ših krajevnih ustanovah na Go
riškem ne morejo reševati niti 
splošni problemi, ki zanimajo 
tudi Slovence, niti specifični in 
pereči problemi, ki se prvenstve
no tičejo Slovencev.

Da smo imeli prav nam je pred 
nedavnim potrdil tudi primer, ki 
se je dogodil v Tržiču, kjer so na 
matičnem uradu onemogočili slo
venskima zakoncema iz Dober
doba, da bi dala slovensko ime 
svojemu otroku.

Znani so primeri, ko je gori- 
ški matični urad v skrajni biro
kratski doslednosti apliciral do
ločila fašističnega zakona, ki pre
poveduje slovenska imena, ni pa 
nam bilo znano, da bi se kdaj 
podoben primer dogodil tudi v 
Tržiču. Zato se tembolj čudimo, 
da je do tega neljubega dogodka 
prišlo prav sedaj, ko so v občin
ski upravi levega centra zastopa
ni tudi tovariši socialisti. Spričo 
tega prav zares ne moremo razu
meti vsebine politike levega cen
tra do Slovencev in ne sporazu
ma, ki so ga sprejeli tudi sociali
sti in goriška SDZ.

Na žalost ne moremo ugoto
viti, da je vstop Slovencev v ne
katere odbore pomenil korak 
naprej pri reševanju slovenske j 
problematike. Z zgraditvijo nekaj 
kilometrov turistične ceste v slo
venski občini se ne morejo reše
vati slovenski problemi. (Zato je 
naravnost smešno hvalisanje so
cialistov). Prav tako se ne morejo 
reševati slovenski problemi z mo
rebitno miloščino, ki naj bi jo 
prejela neka slovenska prosvetna 
organizacija.

Doberdob :
Vojaška oblast 
ni izpolnila obljube

Lani so doberdobski občani z ve
seljem sprejeli vest, da so vojaške 
oblasti pripravljene posuti z gra
mozom nekatere občinske poti. V 
pismu, ki ga je vojaški tehnični 
urad iz Padove poslal doberdobski 
občini, je bilo omenjeno, da bodo 
vojaki pripeljali in posipali po ce
stah 1500 kub. m gramoza pozneje 
pa so obljubili samo 550 kub. me
trov. Pretekli teden so sporočili, 
da bodo dali doberdobski občinski 
upravi na razpolago samo štiri ka
mione in bi tako gramoz morala 
nabaviti in plačati doberdobska ob
čina. Zaradi tega je te dni dober
dobska uprava poslala na omenje
no vojaško poveljstvo pismo, v ka
terem si želi dobiti pojasnila v 
zvezi s tem vprašanjem.

Oklepniki in druga vojaška vozi
la, ki stalno krožijo po občinskih 
cestah povzročajo veliko škodo. Za
radi tega se občanom zadnja od
ločba vojaških oblasti zdi neupra

vičena. Tudi če bi se vojaške o- 
blasti držale prvotne obljube, bi 
občini povrnile le polovico povzro
čene škode. Želeti bi bilo, da bi to 
priznale in se držale tega kar je
bilo lansko leto obljubljeno.

* * *

Občinski odborniki, svetovavci 
in člani pristojne komisije so pre
teklo nedeljo pregledali stanje cest 
v občini. Na podlagi tega pregleda 
bodo v najkrajšem času določili ka
teri odseki poti pridejo najprej 
v poštev pri letošnjem zimskem 
poravilu.

“Katoliški glas* 
objavlja laži

Zadnje čase je začel «Katoliški 
glas» strupeno gonjo proti dober
dobski občinski upravi. V začet
ku je na vse štiri vetrove razna
šal interpelacije svetovavke Ma
rije Ferletič. Ko pa sta župan 
in upravni odbor spodbil . njene 
trditve, ker se je na občinskih 
sejah dokazalo, da so neuteme
ljene je omenjeni list trmasto 
nadaljeval s klevetanjem, kar po
staja čedalje bolj podobno «lovu 
na čarovnice.» Da je avtor član
kov o Doberdobu izgubil objek
tivnost, je razvidno že iz tega, 
da je v enem izmed klevetniških 
člankov fanatično izrazil željo, 
da bi bil Doberdob opran «mark
sističnega strupa.» Toda kje je 
bil ta človek med fašističnim te
rorjem, ko so doberdobski mark
sisti ( kar 8 po številu ) bili v za
porih? Tak fanatizem in sovra
štvo nikakor ni v skladu s krščan
sko ljubeznijo. Iz tega tudi sle
di, da od njega ne moremo pri
čakovati nobene objektivnosti.

Na seji doberdobskega občin
skega sveta, ki je bila 6. oktobra 
lanskega leta, je župan tov. An
drej Jarc z dokumenti dokazal, 
da so si državni uradi prilastili 
vsoto denarja, ki ga je občina 
prihranila za okrepitev javne 
razsvetljave. Na naslednjih sejah 
pa ni preklical te izjave kot je 
pisal «Kat. glas» pretekli teden.

Zdi se nam nemogoče, da je 
omenjeni članek sestavila gori 
omenjena svetovavka opozicije, 
saj je v preteklem decembru v 
prisotnosti župana in obornikov 
pregledala vse dokumente, ki so 
v zvezi s tem problemom. Takrat 
je osebno ugotovila, da so župa
nove izjave resnične. Kako to, da 
«Kat. glas» vztraja na prejšnjem 
mišljenju svetovavke?

«Zmešnjava» res obstoja a ìli 
težko razumeti, da prav v vrstah 
ljudi «Kat. glasa.»

Nadaljevanje
Uvodnik
na meji, saj se nam zdi, da so 
omejitve v maloobmejnem pro
metu, ki so stopile v veljavo s 
prvimi dnevi januarja, le uvod 
k drugim, hujšim omejitvam, 
kar nam dokazuje, da se položaj 
slabša namesto, da bi se izbolj
šal. Nekateri uradni krogi celo 
zahtevajo revizijo enega člena 
Videmskega sporazuma, ki je to
liko dobrega prinesel prebival
stvu tostran in onstran meje. 
Iz mednarodne prakse je znano, 
da zahteva po delni reviziji lah
ko privede do zahteve še večjih 
revizij. Kakšni so torej cilji ita
lijanske vlade in njenih krajev
nih organov? Ali naj bo to pred
priprava za vstop Scelbe v vlado?

Zaradi vsega tega mislimo, da 
nas ne morejo točke izdelanega 
programa za levi center na de
želi zadovoljiti, zlasti še glede j 
problemov narodne manjšine, o ! 
kateri ne vemo niti, če je govo- ; 
ra v tem programu. Vsekakor pa > 
bi bila kakršna koli principielna

Sovodnje :
Uspehi in težave 
športnega odseka

Pretekli mesec je bil v Sovodnjah 
občni zbor prosvetnega društva 
«Vrba». Za predsednika športnega 
odseka «Sovodnje», ki je vključen 
v to društvo, je bil izvoljen Davo
rin Pelicon. Z njim smo imeli kra
tek razgovor o delovanju in o te
žavah društva. Med drugim je 
dejal :

«Športni odsek našega prosvet
nega društva goji nogomet. Ekipa 
«Sovodnje» igra letos v III katego
riji diletantov v goriški pokrajini. 
Medtem, ko je bila ekipa lansko 
leto predzadnja na lestvici, je letos, 
ko je že odigrala polovico tekem, 
na drugem mestu. Upamo, da se 
bo tudi v naprej dobro odrezala 
in ostala med ekipami na vrhu 
lestvice. Letos smo tudi prvič usta
novili nogometno ekipo naraščaj
nikov, ki je preteklo nedeljo igrala 
svojo prvo tekmo. Prepričam sem, 
da bo tudi ta sledila zgledu sta
rejše ekipe.

Glede moralne pomoči nimamo 
težav. Domači navijači sledijo vsaki 
tekmi bodisi doma, bodisi, ko igra 
ekipa v drugih vaseh. Finančni 
problemi pa nam delajo težave. 
Nekaj podpore nam je dala sovo- 
denjska občina, Kmečko-delavska 
posojilnica in papirnica v Sovod
njah. Obrnili smo se tudi na tek
stilno tovarno, ki deluje v občini, 
toda od te nismo dobili niti odgo
vora. Tako se v glavnem moramo 
opirati na članarino in vstopnino 
pri tekmah. To je vsekakor pre
malo, ker bi letos društvo rabilo 
precej sredstev za izgradnjo sla
čilnic, za napeljavo vode, za zgra
ditev cementne ploščadi, ki bi slu
žila tudi za prireditve ob priliki 
tradicijonalnih poletnih praznikov. 
To so nujna dela, ki jih moramo 
v kratkem izvršiti. Brez prispevkov 
javnih ustanov pa bo to težko 
izvesti.

Razen nogometne enajsterice pa 
vadi tudi ekipa ping-ponga, ki je 
že nastopila na 'številnih tekmo
vanjih in žela tudi lepe uspehe. 
V zadjem času so člani prosvet
nega društva, s prostovoljnim de
lom popravili dvorano, v kateri 
so v zimskem času zabavni in 
kulturni večeri. Vsekakor pa je 
kulturna dejavnost društva poman- 
kljiva. Pevski zbor, zaradi različne
ga delovnega urnika pevcev, ne 
more imeti rednih vaj. Upam pa, 
da bomo glede tega odpravili ne
katere pomankljivosti, saj je sovo- 
denjska mladina pripravljena de
lati tudi na kulturnem polju».

izjava a la Berzanti le pesek v 
oči, ko vsi vemo, kaj pomeni v 
praksi : nič !

Naši kraji
Na vaško čitalnico, ki je po vojni 
uspešno delovala, je ostal le še 
bled spomin. Prav tako negativno 
je to, da ne obiskuje višjo srednjo 
šolo noben dijak iz Peči.

Omenili smo že, da so Pečani v 
glavnem delavci. V pretežni večini 
so včlanjeni v napredno sinda- 
kalno delavsko organizacijo. Prav 
tako se opredeljujejo na levičar
ske stranke. To pa se ne godi 
slučajno. Fašistična diktatura ni 
prizanesla niti njim, saj so tudi 
Pečani na lastni koži občutili «Bat
taglione speciale» in zloglasna ta
borišča. Ko se je začel oborožen 
upor slovenskega ljudstva proti 
nacifašizmu, so se možje vključili 
v partizanske vrste, ostalo prebi- 
vavstvo pa je množično sodelo
valo v osvobodilni borbi. Sedem 
vaščanov je padlo v partizanih, 
štirje pa so preminuli v koncen
tracijskih taboriščih. To je zelo 
velik delež razmeroma majhne 
vasi.

Trst
Umrl je tov. Mario Čuk 
iz Trebč

1. februarja je v sanatoriju v 
Arco pri Trentu umrl tovariš Ma
rio Čuk iz Trebč, Pokojnikovo 
truplo so prepeljali v Trebče, kjer 
so mu tovariši pripravili dostojen 
pogreb.

Tovariš Mario Čuk je izšel iz de
lavske družine in tudi sam je bil 
delavec. Med osvobodilno vojno je 
bil komisar bataljona v sklopu 
IX. korpusa. Zaradi preslanih na
porov je težko zbolel. Zdravil 
se je več let, a njegova bolezen je 
bila nepopustljiva.

Slava njegovem spominu!

Pereč problem:
Otroški vrtci

Na eni izmed zadnjih sej trža
škega občinskega sveta je tovari
šica Jole Burlo govorila tudi o 
vprašanjih otroških vrtcev, ki jih 
sedaj upravlja ustanova Onairc. O- 
koli 1.400 otrok obiskuje vrtce, ki 
jih upravlja ta ustanova.

Občina porabi mnogo denarja za 
otroške vrtce, vendar pa ti izdat
ki niso obvezni.

Naša skupina je že večkrat zah
tevala ureditev občinskih otroških 
vrtcev ter namestitev novega vzgoj
nega in pomožnega osebja. Seda
nje osebje bi povečini moralo 
kmalu oditi v zasluženi pokoj, za
to bo treba namestiti mlajše ljudi. 
Potrebna pa bo tudi rešitev vpra
šanja pedagoškega vodstva.

Zlasti pereče je vprašanje tistih 
otroških vrtcev, ki jih upravlja u- 
stanova Onairc. Ta ustanova ima 
nedemokratičen statut. Tržaška ob
čina ima konvencijo s to ustano
vo. Občina oskrbuje vrtce z vsem 
potrebnim, ustanova pa vzdržuje 
vzgojno osebje. To osebje pa je 
zelo slabo plačano. Vzgojiteljice, 
ki imajo po dvajset let službe pre
jemajo komaj 62.000 lir mesečne 
plače, začetnice 40.000, postrežnice 
pa komaj 30.000 lir na mesec. Že 
več mesecev se nameščenke teh 
vrtcev borijo za izboljšanje svoje
ga položaja.

Potrebno je, da tudi občina ne
kaj ukrene ter da pristopi k reše
vanju tega problema. Potrebno je, 
da otroški vrtci, ki jih sedaj u- 
pravlja ustanova Onairc preidejo 
pod občinsko upravo.

Na isti seji občinskega sveta je 
naša svetovavka obravnavala tudi 
vprašanje kosil, ki jih prejemajo 
v šoli nekateri učenci. Dejala je: 
danes prejema samo 670 otrok ko
silo v šoli, pred dvema letoma je 
prejemalo kosilo 3000 šolarjev, la
ni pa 1.000. Vprašala je zakaj je 
ta število tako skrčeno.

Govornica je navedla tudi neka
tere konkretne primere. V italijan
ski šoli pri Sv. Alojziju v Trstu 
prejema kosilo po en šolar na vsa
kih dvajset šolarjev, v slovenski 
šoli na Katinari, ki jo obiskuje 
44 otrok pa prejema kosilo samo 
7 otrok. Staršem, ki so protestirali 
proti tej krivici so odgovorili, da ni 
sredstev za povečanje števila obro
kov in da otroci lahko dobe kosilo,

| ako prispevajo po 5.000 lir na me
sec.

Na isti seji je govorila tudi sve
tovavka dr. Weiss. Obravnavala je- 
zlasti vprašanja s področja zdrav
stva. Kritizirala je sedanjo politi
ko na tem področju ter poudarila, 
da se položaj vedno bolj slabša. 
Zahtevala je tudi, naj se posveti 
več skrbi delavcem v tovarnah. 
Del svojega govora je tovarišica 
Weiss posvetila problemom pravo
časnega zdravljenja rakastih obo
lenj posebno pri ženskah.

Nove razlastitve
zemljišč
na Tržaškem?

Kmetijstvo tako na Tržaškem 
kot na Goriškem vedno bolj hira. 
Obdelovalna površina zemljišč se 
vedno bolj krči. Prav tako se 
krčijo travniki in pašniki. Razla
ščanje zemljišč je takorekoč na 
dnevnem redu. Koliko travnikov 
in njiv je za vedno uničenih v 
dolinski občini, pri Padričah, v 
okolici Opčin in Briščkov, v de- 
vinsko-nabrežinski občini in v 
okolici Gorice!

Tam, kjer so nekoč bile rodo
vitne njive, last kmetov iz dolin
ske občine, je sedaj industrijska 
cona ali bi vsaj morala biti; pri 
Padričah in na Hudem letu so 
začeli uničevati travnike že Ame- 
rikanci, sedaj uničevanje nada
ljuje tržaška gospoda, goriški 
občinski upravitelji nameravajo 
spremeniti rodovitne njive pri 
Štandrežu v zazidavno področje 
( kljub temu, da so v bližini ne
rodovitna področja, na katerih 
bi se lahko širila nova predme
stja). Koliko njiv, travnikov, vi
nogradov in sadovnjakov bo uni
čenih zaradi gradnje naftovoda 
Trst-Bavarska! že se govori, da 
bo na področju med Opčinami, 
Prosekom in Briščki nastala nova 
industrijska cona in so torej na 
vidiku nove razlastitve kmetov. 
(Značilno pa je, da kljub tolikim 
industrijskim conam industrija 
pri nas ne napreduje in da trajna 
kriza hromi gospodarstvo v de
želi!) Kot bi sve to ne bilo do
volj, nameravajo sedaj spreme
niti 70 hektarov zemlje pri Bazo
vici v nekak «naravni park». Za 
ureditev tega «parka» se zavze
ma zlasti «Ente Rinascita Agri
cola». «Park» naj bi bil ustanov
ljen za to, da se zaščiti tipično 
kraško rastlinstvo, pa tudi za to, 
da bi «nudil tistim meščanom, 
ki ljubijo naravo», prijeten od
dih... Toda kaj bo pridobilo kme
tijstvo od «naravnega parka»? 
Nič! Kmetje v Bazovici pa bodo 
nedvomno prizadeti.

Spričo bridkih izkušenj tudi iz 
nedavne preteklosti, je danes 
nujno potrebna na j več ja budnost. 
Naši kmetje ne morejo verjeti 
priliznjenim gospodom...

Zvonenje po toči je nesmiselno !

Bilten “Mladina*
Zveza komunistične mladine v 

Trstu je začela izdajati mesečni 
bilten «Mladina». V uvodniku prve 
številke je med drugim, da bo 
«Mladina» seznanjala slovensko 
delavsko in učečo se mladino o 
mnenjih komunistov in pobudah, 
ki jih bodo mladi komunisti ures
ničevali.»

Prispevek za „De!o‘(
Tovariš Martin Sosič iz Banov 

daruje 1.000 lir v tiskovni sklad 
«Dela».

Širite
in podpirajte

„DELO“
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